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محمدحسین مهدویان:    

درخت گردو زشتی های جنگ را تصویر کرده
]ابراهیم عباس آبادی[ محمدحسین مهدویان در 
فیلم  فجر  فیلم  جشنواره  در  که  اخیر  پنج سال  تمام 
بوده  آن  سال  جنجالی  و  مهم  چهره های  از  داشته، 
گردو«  »درخت  فیلم  با  روند  این  هم  امسال  است. 
شیمیایی  بمباران  درباره  فیلمی  یافت.  استمرار 
سردشت که مهدویان روایتی  دردناک و تکان دهنده از 

آن روزی ارایه داده که تأثیرش را بر زندگی مردمان یک شهر تا سال های سال نهاد. 
محمدحسین مهدویان در »درخت گردو« در دل فاجعه بمباران شیمیایی 
سردشت کردنشین داستان رنج خانواده ای را روایت می کند  که انگار زندگی شان 

در ثانیه ای از هم پاشید.

طراحی  با  آیا  است.  جشنواره  در  شما  متوالی  حضور  پنجمین  این   
خاصی سراغ جشنواره آمده اید؟ بگذار این گونه بپرسم که برایتان  حضور در 

جشنواره چه قدر مهم است؟
 -نه قطعا نقشه خاصی برای حضور در جشنواره ندارم. فقط این موضوع که من 
فیلم سازم و دلم می خواهد فیلم بسازم و کاری هم   جز فیلم سازی ندارم، می تواند 
این حضور را توضیح دهد. درواقع اینکه این پنجمین سال حضورم است، تنها و 
تنها به این دلیل  است که حالا شانس، فرصت، ایده های گوناگون و... باعث شده  

در این سال ها بتوانم به کار اصلی ام یعنی  فیلم سازی به طور  مستمر بپردازم.  

وجه  بوم  و  مرز  این  معاصر  تاریخ  به  نگاه  لاتاری  جز  کارنامه تان  در   
و  دلایل  یا  بوده  برایتان  مهم  منظر  این  از  گردو  درخت  آیا  دارد.  پررنگی 

دغدغه های دیگری برای روایت داستان درخت گردو داشتید؟
 - بارنخست که با داستان درخت گردو روبه رو شدم، از موضوع آن خوشم آمد و 

برایم جذاب بود و  به همین دلیل تصمیم گرفتم آن را بسازم.  

آوردید، شما را  که درباره بمباران سردشت به دست  یعنی اطلاعاتی   
مجاب به ساختن این فیلم کرد؟ 

اما  است،  مهم  و  بزرگ  فاجعه ای  سردشت  بمباران  که  است  درست   -این 
مواجهه من با داستان خانواده ای که می بینیم، دلیل اصلی  ساخته شدن این 
فیلم بود و نه صرف روایت فاجعه بمباران. درواقع دستمایه اصلی فیلم اتفاق 

خ  داده.  تلخی است که بر این خانواده ر

و  دارد  وجود  حدیث هایی  و  حرف  فیلم  بازیگران  انتخاب  درباره 
خیلی ها به این امر انتقاد دارند. به خصوص در مورد مهران  مدیری. درباره 

این تصمیم می گویید؟
 -این درست است که مهران مدیری تاکنون بیشتر به دلیل نقش های طنز 
شناخته شده، اما برای من استفاده از بازیگران در نقش های  دور از ذهن و دور از 
وجه غالب کارنامه شان یک چالش دشوار و البته شیرین است و برای همین هم 
مدیری را برای این نقش در  نظر داشتم که خوشبختانه او هم با اینکه در انتخاب 

نقش خیلی سختگیر است، این نقش را قبول کرد. 

ع و داستان درخت گردو شاید در  بعضی ها انتقاد کرده اند که موضو  
سینمای مستند بهتر جواب می   داد. شما با این عقیده مخالفید؟

 -شاید. شاید هم نه. به هرحال فیلم داستانی با توجه به مخاطبان بیشتری که 
دارد برای روایت داستان ها و مضامین جذاب مدیوم  جذاب تری است. به هرحال 

مضامین برای تأثیرگذار بودن باید دیده شوند. 

برای اکران بین المللی فیلم هم فکر کرده اید؟  
 -حتما. در طول ساخت فیلم به این موضوع به شدت فکر می کردم. به هرحال 
موضوع انسانی و فاجعه غیرقابل بیان و تصوری  که در فیلم می بینیم، اگر برای 
مردمان دیگر مناطق دنیا هم روایت شود، قطعا تأثیر بیشتر و بهتری خواهد 
داشت. سال هاست  درباره استفاده از تسلیحات کشتار جمعی صحبت می شود 
و این بحران بشری بحث های زیادی در این سال ها به وجود آورده است.  این فیلم 
گاهی  می تواند به مخاطبان زیادی درباره این موضوع و فجایعی که  به بار می آورد، آ

بدهد. 

گذشته در یکی دو رسانه از شما به دلیل نگاه ضدجنگ انتقاد  روز 
کرده اند.

 - هیچ وقت براساس مانیفست فیلم نمی سازم. اما این را قبول دارم که درخت 
گردو زشتی های جنگ را تصویر کرده است. اما  حتی در این حد هم فکر شده و برای 

نشان دادن زشتی های جنگ سراغ ساخت این فیلم نرفته ام.

شهروند| یکی از غافلگیری های 
فیلم های نیمه اول جشنواره 
حضور مهران مدیری در فیلم 

»درخت گردو«ی مهدویان 
بود. موضوعی که خود مدیری 

درباره دلایلش ضمن آرزوی 
صبر برای بازماندگان سقوط 

هواپیمای اوکراینی گفت: »من 
نه تنها در جبهه برای رزمندگان 

نمایش اجرا می کرده ام، بلکه 
جنگیده ام. یکی از دلایل بازی 

در این فیلم این بود که من 
خودم در دل این فاجعه بودم. 

در زمان بمباران شیمیایی به 
سردشت اعزام شدیم و بخش 
بزرگی از این ماجراها را از نزدیک 

دیده ام.«
البته انگار دلایل دیگری هم 

در کار بوده است. مدیری 
گفت: »دوستی من با مصطفی 

احمدی، محمدحسین 
مهدویان و پیمان معادی و 

همچنین فیلم نامه خوب این 
اثر باعث شد خاطرات آن روزها 

برای من زنده شود و دوست 
داشتم گوشه کوچکی از این 

فیلم باشم«.
مهران مدیری درباره دیگر 

دلیل علاقه اش به حضور در 
فیلم »درخت گردو« گفت: 

»من عاشق مردم کُرد هستم. 
در دوران جنگ در کردستان 

بودم و سال ها با این مردم 
زندگی کرده ام و دوستان کُرد 

بسیاری دارم. آنها بسیار شریف، 
اهل کتاب، باسواد و با وجود 

تمام محرومیت ها انسان های 
دوست داشتنی و آدم حسابی 

هستند. آنها شگفت انگیزند 
و یکی از دلایل مهم این بود 
که من عاشق آنها هستم و 

دوست داشتم ادای دینی به 
این عزیزانی که پذیرای ما در 
جنگ بودند، داشته باشم«.

 مهران مدیری: 
 من عاشق کردها 

و کردستانم

]شهروند[ جشنواره   فیلم فجر از هفتمین دوره با سیمرغی که ابراهیم حقیقی 
غ  طراحی کرده بود صاحب نماد  شد.    در آن دوره جایزه جشنواره از لوح زرین به سیمر
غ جشنواره   فیلم فجر که با پایه سنگی  بلورین تغییرشکل داد. نخستین سیمر
غ  بلورین  ساخته شد، تنها در یک دوره استفاده شد. در هشتمین دوره، پایه سیمر
غ بلورین در سال های بعد باز هم دستخوش تغییرات موقتی  تغییر کرد. سیمر
غ طلایی  شد و فقط در یک  دوره استفاده شد تا اینکه در دوره بیست وپنجم سیمر
غ با وزن 550 گرم طلا به بهترین فیلم  به جوایز جشنواره اضافه  شد که این سیمر
از نگاه ملی اهدا شد. همچنین سیمرغی با  روکش طلا در جشنواره بیست ونهم 
فجر رونمایی و قرار شد در دوره های بعدی به عنوان جایزه اصلی  اهدا شود که باز 
هم رنگ آن در سال های بعد تغییر کرد. گفته می شود به دلیل مشکلات اقتصادی، 
غ های   میزان طلای کار شده در تندیس ها کاهش پیدا کرد. به همین دلیل سیمر
خبری  نشست  در  اینکه  تا  می گرفت.  قرار  تمسخر  هنرمندان  مورد  جشنواره 
سی ویکمین جشنواره فیلم فجر از سیمرغی  کریستالی رونمایی شد که محصول 
کشور چک بود. بسیاری شکل این تندیس را بیشتر نماد خروس  می دانستند تا 
غ. به همین دلیل قرار شد تندیس جدیدی برای سی ودومین جشنواره  یک سیمر
فیلم فجر  طراحی شود اما بعد از رونمایی از آن، بسیاری تندیس جدید طراحی شده 

غ های قبلی جشنواره دانستند.    را عقب گردی به طراحی  سیمر
غ سی وهفتمین دوره جشنواره فیلم فجر نیز ساخت کشور امارات بود که   سیمر
واکنش بسیاری ازجمله  هنرمندان صنایع دستی را به   همراه داشت و برخی نسبت 
کشور  به یک  را  تندیس مهم ترین  جشنواره خود  کشور ساخت  کدام  اینکه  به 
آخر سی وهفتمین  جشنواره فیلم  خارجی می سپارد اعتراض داشتند. درروزهای 
، علی اصغر مونسان، رئیس سازمان میراث فرهنگی از اهدای تندیس صنایع  فجر
دستی  کشور به فیلم منتخب مخاطبان جشنواره فجر خبر داد، اما این تندیس در 
مراسم اختتامیه جشنواره فجر  غایب بود و درنهایت تندیس صنایع دستی کشور 
درنشستی صمیمانه در ساختمان میراث فرهنگی،  گردشگری و صنایع دستی که 
بعدها به وزارتخانه تبدیل شد، به عوامل فیلم »متری شیش و نیم« اهدا  شد. برای 
، عزت الله علیزاده معاون اجرایی جشنواره،  سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر
غ بلورین این رویداد هنری در  خبر از فراخوانی  برای تولید و ساخت تندیس سیمر
سطح ملی داد و اعلام کرد بعد از  پذیرش فراخوان و ارسال تندیس های صنعتگران 
داخلی به دبیرخانه، دو کارخانه معتبر تولید ظروف  کریستال کشور از نظر امکانات 
کیفی و اجرایی مورد تأیید قرار گرفتند و درنهایت با توافق صورت  گرفته با یکی از 
فعالان  به زودی  و  شده  نهایی  تندیس ها  ساخت  کار  مقدمات  کارخانه  دو  این 
صنعتی کشورمان آن را تولید خواهند کرد. اما او در بخش دیگری از صحبت هایش 
گفت که طی  همراهی با معاونت صنایع دستی توانستیم با تولیدکنندگان نامدار و 
معتبر کشور در حوزه کریستال  ارتباط برقرار کنیم. بعد از رایزنی های صورت گرفته، 
از  ج  غ بلورین جشنواره سی وهشتم بعد  از سال ها تولید در خار تندیس سیمر
،صنعتگران آن را به صورت یک پارچه و از جنس کریستال در  داخل  تولید  کشور

می کنند و شاهد پرواز آنها در سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر خواهیم بود.  
خبری  نشست  در  کشور  داخل  ساخت  بلورین  غ  سیمر از  درنهایت 
شده  منتشر  اطلاعات  طبق  شد.  فیلم  فجررونمایی  جشنواره  سی وهشتمین 
تولید  نخستین  سالن  پیش  11 سال  تندیس،  این  سازنده  شرکت  سایت  روی 
این شرکت راه اندازی شده است و چهار سال پیش اولین سالن تولید صنایع 
دستی آن به  بخش های دیگر اضافه شد. داود فراهانی، مدیرعامل این شرکت، 
سابقه کاری این واحد صنعتی را 15  سال عنوان کرد و گفت بزرگ ترین تولید کننده 
او در  اما  طبق صحبت های فراهانی،  را در خاورمیانه دارد.  محصولات کریستال 
فراخوانی شرکت نکرده، بلکه از طرف جشنواره فجر برای ساخت  تندیس ها با او 

تماس گرفته شده است.  
او دراین باره توضیح داد که حدود دو ماه قبل به توصیه معاون صنایع دستی 
وزارت میراث فرهنگی  با من تماس گرفته شد و اعلام کردند تندیس های جشنواره 
ج تهیه می شده  است. به همین دلیل به دفتر جشنواره  فجر از ابتدای انقلاب از خار
مراجعه کردم و بعد از جلسه مفصل با معاون جشنواره قرار شد  طراحی صنعتی دو و 
ح ارایه شده مورد تأیید جشنواره قرار گرفت.  سه بُعدی انجام شود که درنهایت طر
 فراهانی برخلاف ادعای مسئولان جشنواره فیلم فجر در سال های قبل که اعلام 
غ  بلورین از کریستال بوده، اعلام کرد که تندیس جشنواره  کردند جنس سیمر
تاکنون از شیشه معمولی بوده است. قرارشد  این تندیس برای نخستین  بار از 
کریستال تولید شود. تیم طراحی ما به همراه مهندسان درجلسات متعدد  طراحی 
قالب و نحوه تولید را مشخص کردند و نسبت به ساخت قالب آن در داخل اقدام 
شد. هِرم های  ایجادی روی پایه و داخل تندیس نیز برای نخستین بار اتفاق افتاده 

است و به نظر می رسد برگرفته ازنمای  داخلی گنبد مسجد امام است. 
او درباره تعداد تندیس های سفارش گرفته، همچنین قیمت تمام شده هر 
تندیس پاسخ شفافی نداد و تنها  به بیان این جمله بسنده کرد: »قیمت تندیس 

تولید داخل بسیار مناسب تر ازسال های گذشته است.« 

 داستان ناتمام
 تندیس های جشنواره فیلم فجر

گفت و گو

و  ابتدایی ترین  شاید    ] استوار بخشی  ]علیرضا 
مهم ترین پرسش درباره خلق هر اثری آن است که ما 
برای چه  کسانی و درباره چه کسانی اثر خلق می کنیم؟ 
سوالی که فرض بر آن است که تهیه کننده یا کارگردان 

یک اثر پیش از تولید از خودشان پرسیده اند.
 در همان لحظات ابتدایی فیلم »سه کام حبس« 
و شاید قبل از گره افکنی در فیلم، این پرسش برای 
مخاطب به وجود می آید که چرا چنین فیلمی ساخته 
شده است. فیلمی تلخ، آزاردهنده و البته تکراری از 
لحاظ سوژه و پرداخت. فیلمی که به اصطلاح وظیفه 
او  به  و  کند  تلخ  را  مخاطبش  کام  تا  می داند  خود 

هشداری درباره یک آسیب اجتماعی بدهد.
که  اعتیاد،  درونمایه  و  مضمون  با  فیلمی 
خانمان سوز  بلای  این  منفی  اثرهای  می خواهد 
دهد.  نشان  خانواده  یک  فروپاشی  و  انحلال  در  را 
خانواده ای از طبقه متوسط رو به پایین که سیر به هم 
پیوسته مشکلات و معضلات کمرشان را شکسته 
ضرب المثل  این  وجودی  نمونه  قولی  به  و  است 
هستند که »هرچه سنگ است برای پای لنگ است.«

فیلمی که از همان قاب های ابتدایی اش، تلاش 
می کند هنرمندانه خود را معرفی کند، شعارهایش را 
یکی یکی کنار هم ردیف می کند و پیش می رود. برای 
خ می دهد، فرصتی  تحلیل آنچه در »سه کام حبس« ر
برای ورود به بررسی دیگر عوامل و ابزارهای تکنیکی 
از  آن پیدا نمی شود و  فیلم و سویه های سینمایی 

سوال  این  داستان،  سیر  پیشروی  با  ابتدا  همان 
پیش می آید که چرا این صحنه در فیلم وجود دارد و 
کارگردان از این تصویر می خواهد به چه چیزی برسد؟ 
این فیلم به درستی می تواند مَدخَلی باشد بر مسأله 
خودش  است  قرار  که  سینمایی  آسیب شناسی 
سینمای  از  جنسی  کند.  اجتماعی  آسیب شناسی 
رئالیستی که با همه قراردادهایی که درون فیلم ایجاد 
می کند، فراتر از یک بازنمایی سخیف و اغراق شده از 
خود واقعیت نمی رود. حتی شاید بتوان گفت تکرار 
بدل  آیرونی  یک  به  خود به خود  سینما  در  ژانر  این 
شده است و این یعنی فیلم های رئالیستی اجتماعی 
هم  کنار  که  مشکلاتی  و  تاریک  سویه های  آن  با 
می چینند، نه تنها تأثیر نمی گذارند بلکه خود به یک 

معضل تبدیل می شوند.
حتی  یا  فیلم  آغازین  لحظه  از  که  سینمایی 
، از نام آن می توان فهمید که می خواهیم چه  قبل تر
می خواهند  بازیگرها  که  می دانیم  ببینیم.  را  چیزی 
به  لحظه  است  قرار  می دانیم  کنند،  بازی  چگونه 
لحظه اوضاع زندگی و گره های کورشان بیشتر شود 
بر سرشان هوار  آن قدر  تلخی و سختی  و درنهایت 
شود که زیرِ بار آن بمانند و تلف شوند و حالا با یک 
به قولی  کلیشه ای است،  آن هم  که  کوچک  نشانه 
کورسوی امید در دل بیننده باقی بماند و امیدواری 
را به شکل کامل از بین نبرد.سوال اساسی آنجاست 
شکل  به  اجتماعی  معضلات  بیان  برای  ما  چرا  که 

از  کارگردان  می پردازیم؟  معضلات  آن  به  مستقیم 
بازگوکردن آن مسائلی که خودمان هر روز و هرثانیه 
با آن روبه رو هستیم، می خواهد به چه چیزی برسد؟ 
آیا ما نمی دانیم که در سطح شهرمان بی عدالتی هایی 
اقتصادی  فشار  که  نمی دانیم  ما  آیا  می دهد،  خ  ر
به  را  ما  است  ممکن  و  شده  چیره  زندگی مان  بر 

وادی هایی که نباید، بکشاند؟
آیا  کجاست؟  خروج  راه  که  اینجاست  سوال 
می شود نسخه ای داد تا از این وضع تکراری و تکرار 
گذشته  سال های  در  سینما  از  موفق  مدل  یک 
از  می توانیم  چگونه  که  اینجاست  سوال  بگذریم؟ 
پرداخت مستقیم به معضلات اجتماعی عبور کنیم 

و به شکلی درست تأثیرگذار باشیم؟
از  دسته  این  به  سینما  مخاطبان  امروز  اگرچه 
فیلم ها هم در کنار کمدی های سخیف عادت کرده اند 
پربار  گیشه های  هم  فیلم ها  نوع  این  اساسا  و 
به  کمکی  چه  آثار  این  اساسا  اما  دارند  را  خودشان 
سینمای ایران می کنند؟ سینمایی که به نوعی می توان 
« را روی آن گذاشت. سینمایی که عجله دارد  نام »خام پز
و  کنند  پیدا  راه  سینما  سالن های  به  فقط  و  فقط 
رکورددار گیشه باشند یا اسم کارگردان برای بار چندم و 

چندم درجریان یک جشنواره بر سر زبان ها باشد.

به بهانه فیلم »سه کام حبس« سامان سالور

یــم کام بیننــده را تلخ کنیم؟ آیا وظیفه دار

پایگاه اطلاع رسانی جشنواره فیلم فجر


